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Gyálaréti probléma-lista  
I. rész 

Településünk, Gyálarét, fejlődése céljából csokorba gyűjtöttük a településünk megoldásra 
váró gondjait, problémáit.  

 
Annak jelzésére, hogy miféle elveket követtünk e lista összeállításakor, megemlítjük: 

 a gondok alább leírt sorrendje nem jelent fontossági sorrendet!  
 Ehhez hasonlóan kerültük a lista összeállításakor a megvalósítási, a 

megoldási idő rögzítését is. 

 A listában szereplő feladat bármelyikének megoldása előrébb viszi 
falunkat! 

 A lista összeállításakor a problémák teljes körűségére törekedtünk.  
 Közben végig tudtuk azt, hogy e problémák megoldásához sok pénz és 

sok idő kell. Bízunk abban, hogy fokozatosan megoldhatók a különböző 
nehézségi fokú gondok. Nyilvánvaló az, hogy az egyes korok probléma-
megoldó lehetősége változó.  

 A lista közösségünk döntése alapján bárikor bővíthető. 
 Tervezzük a következő lista rendszeres aktualizálását is. 

Készült: 2017. szept.-okt. 
 
A tételes lista: 
A) 
Azok a problémák, amelyek bekerülhetnek a Szeged Város Önkormányzata által 
elkészülő tanulmánytervbe, mely lényegében a Gyálai út és a Koszorú utca, továbbá 
a két főtér (a Koszorú utca közepén lévő, valamint a Zágon utca – Koszorú utca 
közötti, mint új köztér), mint közterület felújítására vonatkozik majd. 
 
Ami várható, aminek megoldását reméljük:  

o az előbbi útszakaszok és a főterek közterületének megújítása, azok dísztérré 
alakítása,  

o ivókút(ak) telepítése,  
o a zöldterületek megújítása, fasorok telepítése, 
o járdák építése, a járdafelületeket mai előírásoknak megfelelő megújítása, 

Szeged egyik városrésze járdák, járható járdák nélkül elfogadhatatlan, 
o a lepusztult buszmegállók cseréje,  
o a korszerű utcabútorok kihelyezése, 
o a kerékpáros lehetőségeinek fejlesztése, kerékpártámaszok kihelyezése,  
o a terület köz- és díszvilágításának fejlesztése,  
o a meglévő közvilágítás lámpáinak energiatakarékos lámpákra történő cseréje,  
o a légvezetékes hálózatok földkábelesre való kiváltása,  
o a Lúdvári Vénusz „megjelenítése”,  
o a harangláb állapotának, jelenlegi helyének felülvizsgálata,  
o környezeti és kertépítészeti javaslatok kidolgozása. 
o A sportpálya, a játszótér és a főtér közötti gyalogos és kerékpáros kapcsolatok 

biztosítása. 
o Ha a fejlesztések csak a meglévő nyílt csapadék-vízelvezető csatorna zárttá 

tételével érhetők el, úgy tervezni kell ennek költségeivel. 
o A sportpályán lévő nyilvános WC átépítése a mai igényeknek megfelelően. 
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B)  
A további problémáink, gondjaink 

1. Az előbbi tanulmányterv egy folyamatnak csak az első lépése. Ha a 
tanulmánytervet nem követi az engedélyezési és a kiviteli terv, akkor a 
folyamat elakad. Csak ezen tervfázisok után indulhat az építés. A folyamat 
vége nem a tanulmányterv, hanem az építés, a beavatkozás. Sajnos nem sok 
garancia van a folytatásra. 

2. Az előbbi közterületek előbbi beavatkozásainak mintaként kell szolgálni 
Gyálarét egyéb közterületeinek hasonló stílusú rendezéséhez, átépítéséhez. A 
főutcán elkezdett beavatkozásoknak tovább kell haladni a többi utcára. 

3. Tudomásunk szerint a Gyálai-Holt-Tisza szennyezése ma is tart. 
Elfogadhatatlannak tartván, kérjük ennek azonnali leállítását. Enélkül is 
hatalmas a baj! 

4. A Feketevíz-böge, tehát a Holt-Tisza egy szakaszának, rehabilitációjának 
haladéktalan elkezdése.  

5. Ezen túl a többi böge, azaz a többi Holt-Tisza szakasz rehabilitációját is a 
legrövidebb időn belül meg kell tervezni és el kell kezdeni. A holtág 
szennyezésének okozója Szeged város, elvárjuk: Szeged tevőlegesen hárítsa el 
az általa okozott károkat, állítsa vissza a korabeli vízminőséget, 
környezetminőséget a Holt-ág teljes hosszán. 
A rehabilitációk elmaradása, lassú megvalósulása riasztóvá, taszítóvá teszik a 
falut. 

6. A Gyálai-Holt-Tisza mindkét partján a telekhatárok olyan földhivatali 
módosítását, hogy a telkek ne érhessenek ki a vízpartig. Legyen egy sáv a 
vízparton, melyet bárki használhat, mint ahogyan a Balatonon is megvalósult. 
Ezt a sávot a Holt-ág kezelése, fenntartása miatt is ki kell alakítani, kötelező 
karbantartási sávként. 

7. Közvetlenül a Holt-ág mellett biztosítani kellene minél nagyobb területet a 
szegedi Önkormányzat részére, amelyen nyári „nomád”=főleg 
természetismereti tábort lehetne kialakítani a szegedi gyerekek részére, mivel 
a megtisztított Holt-ág erre ideális hely. Egyre több kisgyereknek kellene 
megismerni a „Tisza-parti édenkert” elmúlt világát!  
Lásd részletesebben: (ebben a dolgozatban lévő térképek segítségével jól 
követhetők a helyi nevek) 
http://static1.architectforum.hu/files2012/n00/03/62/84/ludvar.pdf 

8. Gyálarét mellett van az ország legmélyebb pontja. A falu környezete a teknő 
aljának is a legmélyebb pontja, tehát belvíz veszélyes.  
Kérjük a belvíz, a csapadékvíz elvezetés csatornarendszerét teljeskörűen 
megterveztetni, ha kell víztárolót, víztárolókat is kialakítani, továbbá ezen 
művek állandó karbantartottságát, hadrafoghatóságát biztosítani. 
A helyzetet jól mutatja az alábbi ábra: 
 

http://static1.architectforum.hu/files2012/n00/03/62/84/ludvar.pdf
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9. Nagy és megoldandó gondunk az ún. gyálaréti kiskertek ügye. 
Nagy hiba volt a kialakításuk, a kiosztásuk. Ez mára egy időzített bomba. A 
helyrehozást el lehet odázni, de ezzel a megoldás egyre drágul. Felelősök 
azok, akik létrehozták a bajt! 

 
 
Az előbbi térkép a színárnyalatokkal nagyon jól jelzi falunk kétféleségét. Van 
egy északi és van egy déli falurészünk, a kettő közötti határvonal a Zátony 
utca. A felső rész magja az 1930-ban kiosztott 213 házhely. (Marjanucz 
László: Trianon szülötte) 
A déli részt a II. világháború után osztották fel ún. kiskerteknek, szegedi 
tulajdonosok részére. 
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című dokumentáció szerint már 2014-ben is lényegesen másként használták 
ezeket a telkeket, mint amire kitűzésükkor gondolták. 

   
 
Látható, hogy a sötétkék és a világoskék szín dominál, azaz a lakó és az üdülő 
funkció és nem a sárga mezőgazdasági. Sajnos sok telek zöld, tehát 
elhanyagolt,nem használt minősítésű. 
A terület nagy baja, hogy ebben a formában az egyre terjedő lakófunkcióhoz 
kicsik a telkek, kicsi azok beépíthetősége, keskenyek az utcák. Valószínűen 
azért nem tudja helyrehozni évtizedek óta senki ezt az emberi hibát, mert túl 
sok pénzbe kerülne.  
A 2014-es helyzet: 
„A lakóépületek száma jelentősen növekedett a közelmúltban. 
A Gyálaréti kiskertek 79%-a tehát már nem tekinthető klasszikus értelemben 
vett kiskertes mezőgazdasági területnek. 
A Gyálaréti kiskertekben az országos építési követelményeknek meg nem 
felelő telkek aránya magas (65%). 
Távbeszélő ellátás a területen nem biztosított. A területen a Lúdvári és 
Gyékényesi út burkolt, a fennmaradó utcák kivétel nélkül burkolatlan utak.” 
 
Ha nem történik semmi, akkor ez a településrész a társadalmi leszakadás 
területe lesz, mely nem illik az üdülő funkcióhoz, annak ellene dolgozik! A 
településrész a falu fejlődésének egyik gátja. 
Vélhetően mégis sort kellene keríteni erre, mert valószínűen ez lehet Gyálarét 
fejlesztési területe. Gyálarét Szegedhez és a Tiszához való közelsége miatt e 
déli falurész felértékelődhet.  
Tekintettel kell arra is lenni, hogy Gyálarétet északról és keletről beszorítja 
repülési zóna, a szegedi repülőtér védőövezete, mely az alábbi térképvázlaton 
a barnán sraffozott terület: 
 



5 
 

   
 
Ezen gond megoldására is szükség lenne egy újraosztási tervre, mert anélkül a 
feladat megoldhatatlan. 
Gyálarét esetleges terjeszkedését keletről pedig a Tisza határolja be. 

10. A harangláb 1932-ben, 1933-ban készült a község főterére, a négy utca 
tengelyeinek metszéspontjába. Funkciója szerint „ közszolgálati harangtorony” 
volt, amelynek harangja „a községi lakosoknak a reggeli, déli, esti időt 
jelezte”. (Marjanucz László: Trianon szülötte). Rendkívül fontos jelképe a 
szegény emberek közösségének összefogásának, a közösségért munkával 
áldozásnak. Ha eltűnik, ez a jelkép tűnik el, az általa képviselt mentalitással 
együtt. A közös ügy megtalálása, a közös ügyért tevés a nagy szegénység 
idejében is Gyálarét nagy kincse, melynek egyik jelképe a harangláb. 
Elanyagiasított világunkban sajnos ezek a képességek pillanatok alatt képesek 
eltűnni. 

   
 

11. Gyálarét világhírét a 7.500-7.800 éves Lúdvári Vénusznak (Magna Mater) 
köszönheti. Nagyon régi ötlet szobor méretben megjeleníteni egy, a régészeti 
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lelőhelyet, az ősi építésmódot (a Szilágyi-major újkőkori nyeregtetős, 
paticsfalú házát), a gazdálkodó korabeli ember életmódját, állattartását, a 
„Kárpát–medence legrégebbi élelemtermelő közösségét” is bemutató kiállítótér 
(=falusi múzeum), régészeti bemutatóhely mellett, ahogyan azt dr. Trogmayer 
Ottó régész elképzelte. De lehetne itt szólni a dohánykertészetről és a 
paprikatermelésről is. Mely lehetne a falu másik főterén, hiszen itt valamikor 
„a tiszaparti édenkert legrégebbi csücske” volt. (Marjanucz László: Trianon 
szülötte). Van tehát egy remek előkép a falu fejlesztéséhez! 

12. Gyálarét lakosság már a kezdetkor szegény emberekből állt. 
Szegényparasztok, városi nincstelen munkások, munka nélkül maradt 
tisztviselők, törpebirtokosok telepedtek le. Ennek ellenére már 1924-ben telket 
alakítottak ki az iskolának. (Marjanucz László: Trianon szülötte). 1932-ben 
döntöttek az „elemi népiskola” építéséről. Ebben időben a faluban csak 31 
tanköteles gyerek élt. Mégis! Hol vagyunk ma ettől? 
Az iskola épületét helyi szakemberek emelték. Ez is gyönyörű példa a helyiek 
összefogására. 
Ma nincs a falunak iskolája, a gyerekek kénytelenek naponta Szegedre 
utazgatni. Érdemes lenne azt megfontolni, hogy az általános iskolai 
tanulmányokat ismét helyben végezhessék a gyerekek, ebben az informatika 
már nagy támogatást tud adni. Még az osztatlan képzésen is érdemes lenne 
elgondolkodni, amelyben együtt tanulnak az alsósok és egy másik csapatban a 
felsősök.  
Azaz újra kellene egy iskola! Ötletét 1992-ben már felvetette Molnár Zoltánné. 
A régi iskola ma művelődési ház. Lehet, hogy vissza kellene kapnia a régi 
funkcióját, vagy a mai funkciók mellé ezt is bevinni? 

13. Régi álma Gyálarét katolikus közösségének egy kápolna építése. „… a „gyál-
nagyréti uradalmakból” egy jelentéktelen részt már 1924-bn megítéltek 
községháza, templom, iskola és házhelyek céljára” (Marjanucz László: Trianon 
szülötte).  
Miközben az ugyanekkor elhatározott kövesút, temető, iskola, fúrt kút 
elkészült, a templom nem. Valószínűen elegendő lenne egy egyszerű kápolna 
is, mely nagyon hasonlítana egy lakóházhoz, ami miatt a helyi szakemberek is 
meg tudnák építeni, az egyházi telekre. Elég itt az 55 sz. főút mellett 
Ásotthalmon álló, vagy a ruzsai kápolna és templom épületekre gondolni, 
főleg, ha van külön harangláb is. Egy szép minta, ahol a harang helyére 
kereszt kerülhetne: 

 
Ez a főtér elsősorban szakrális tér lenne. 



7 
 

 
14.  Szükség lenne egy kerékpárútra a Tisza árvédelmi töltésének tetején, 

koronáján Szeged és Gyálarét között. Ez szinte közvetlen kapcsolatot jelentene 
a szegei belvárossal. 

15. Nem támogatjuk a nyugati elkerülő út déli irányú meghosszabbítását a 
medencés kikötőig, Gyálarét érintésével. A lakó és üdülőterületi funkciót 
ugyanis nagyon zavarná a „szigetre” bevitt teherforgalom! 
A gyálaréti „sziget” az élő és a Holt – Tisza között, Szeged legnagyobb 
természetközeli, emberközeli területe, rekreációs területe lehetne, nagyon 
közel a városhoz, mely már ma mentes a nagy közúti áramlatoktól.  
Kár lenne ezt elrontani! Nem szabad utat építeni a Holt-Tisza egyik partján 
sem!  

16. Javasoljuk kiépíteni viszont a Gyálarét és Szentmihály közötti meglévő 
földutat, mely átmenne a Szérűskerti-zsilipen.  
A Koszorú utcát lehetne kiépíteni a Holt-Tiszáig, innen ráfordulni a zsilipre, 
majd tovább haladni a szentmihályi Süllő utcán a Röszkei útig. 

17. A 74-es autóbusz indulási időpontjait jobban kellene igazítani a gyálarétiek 
életritmusához, mivel ez az egyetlen közösségi közlekedési kapocs Szeged 
belvárosa felé. Megfontolandó kisméretű iskolabuszok beállítása is. 

18. A Zágon utca és a Koszorú utca közötti új főtéren lehetne játszótér, melyen a 
gyerekek és a felnőttek részére is lehetne eszközöket kirakni. Ugyanit elférne 
egy helyi termelői kispiac is. Ez a tér inkább közösségi tér lehetne. 

19. Minden áron meg kell akadályozni a Gyálarét és Tompasziget határán lévő 
hulladéklerakó elvadulását, illegális szemétlerakóvá alakulását. Vizsgálatot 
tartunk szükségesnek annak megállapítására, hogy a szeméttelep 
felszámolása mennyire volt szakszerű, különös tekintettel a szeméttelep 
szigetelésére. Ha az eltüntetés során bármilyen szabálytalanságra is derülne 
sor, a teljes munkát meg kell ismételni. 

20. Minden eszközt meg kell találni a meglévő gyálaréti lakásállomány 
korszerűsítésére, azaz a talajvíz elleni és hőszigetelés utólagos elkészítésére, a 
nyílászárók cseréjére. 

21. Forrást és megoldást kellene találni a magán vendégfogadás ösztönzésére. 
22. A település közműveinek, azok hálózatainak fokozatos korszerűsítése elemi 

érdek. 
23. A ma névtelen főtereknek nevet kellene adni. Régi helyi nevek a Lúdvár és a 

Szilágy (szilfa) - sziget, melyek felhasználhatók lennének. 
24. Az 1973-as Szegedhez csatolással Gyálarét alig nyert valamit. Sőt: Gyálarét az 

egyesítés egyértelmű vesztese lett. Gyálarét lett hátsó udvara, szeméttelepe, a 
mindenféle városi szenny lerakóhelye. Minősíthetetlen, hiszen életterünket 
egyértelműen veszélyeztetet ezek a szegedi döntések! Ki tudja jelenlegi 
rettenetesen vontatott helyreállítási folyamat mellet, eddig leszünk 
kénytelenek ebben a szegedi mocsokban élni. 
A közeli Algyő fejlődése mutatja a Szeged környéki kistelepülések fejlődési 
lehetőségeket. Ennyit a falu akkor is elért volna, ha megmaradhatott volna 
önállónak. Gyálaréten Szegedről azonnal a Holt-Tisza rettenetes elszennyezése 
jut az emberek eszébe. Rendkívül kedvezőtlen látni az okozott kár 
megszüntetésének vontatottságát, rettenetes időigényét. A Gyálai-Holt-Tisza 
„a bármi megtehető ráadásul következmények nélkül”, a felelőtlenség, a 
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károkozó kibújásának lett a stabil jelképe! Ilyen jelképekre semmilyen 
szükségünk nincs! 

25. Sajnos nem, vagy nagyon kis hatékonysággal jutnak be a helyi gondok a 
szegedi Városházára, és ugyanilyen kis hatékonysággal születnek érdemi 
döntések a panaszok meghallgatása után. Igazából nem is érti az ember, hogy 
miért kell Gyálarét Szegednek. Az ún. települési részönkormányzat mai típusú 
intézménye teljesen alkalmatlan gondjaink megoldására. Ha Szeged részei 
maradunk a későbbiekben is, akkor ennek sürgős reformjára is szükségünk 
van. 

26. Biztonságot adna egy „Gyálaréti pénzügyi alap” Szeged általi megteremtése, 
amelyből a falu önállóan fejleszthetné magát. Gyálarétnek az egyesülés a 
kiszolgáltatottságot, a mellőzöttséget hozta. Gondjaink megoldására 
semmilyen anyagi lehetőségünk nincs. 

27. A felesleges utazásaink számát csökkenthetné egy gyálaréti Kormányablak 
megnyitása, még akkor is, ha az csak a hét bizonyos napjain működne. 

28. Kiállítóhelyet szeretnénk nyitni Gyenes Kálmán fotóművész képeinek, melyek 
száma olyan nagy, hogy még Szeged sem képes a teljesség bemutatására. 

29. A magyar Kormány jelentős összegeket ad ki településfejlesztésre két 
kategóriában: jönnek rendre a Modern városok és a Magyar falu nevű 
program pályázatok. Hatalmas összegekről van szó! A Magyar Falu Program 
mostani lehetőségei: 
„Magyarország Kormánya eltökélt a magyar vidék fejlesztése és fejlődése mellett, ezért 2018-ban meghirdetésre 

került a Magyar Falu Program. A pdf-fájlok a meghirdetett, letölthető pályázati felhívásokat tartalmazzák, míg a 
Magyar Államkincstár linkjén keresztül minden a pályázattal kapcsolatos további tudnivaló megtalálható. 
A helyi egyházi közösségi terek fejlesztése  
A nemzeti és helyi identitástudat erősítése 
Orvosi rendelő 
Orvosi szolgálati lakás 
Orvosi eszközök 
Óvodafejlesztés  
Általános útmutató a Magyar Falu Program keretében 2019. évben meghirdetett kiírásokhoz (csak az önkormányzati 
pályázók részére) 
Magyar Falu Program – Pályázati lehetőségek a Magyar Államkincstár oldalán 
 (Miniszterelnökség)” 

https://www.kormany.hu/hu/miniszterelnokseg/hirek/magyar-falu-program 

Mi azonban mindenből kimaradunk! Gyálarét ugyanis olyan falu, mely Szeged 
város része. Se nem város, se nem falu. Előfordult, amit sejtettünk: két szék 
között a földre estünk! 
Várhatóan rendre gyarapodnak majd a szomszédos falvak, mi viszont 
minderről – tőlünk független okok miatt - kénytelenek leszünk lemaradni, 
hiszen Szeged városa a szegedi pénzeket nem a perifériájára fogja költeni.  
Hogyan, ki és mikor fog mindezért kárpótolni? 

 
 
 

Célunk a helyi életminőség javítása!  
Mindent meg kell tenni azért, hogy ez a lista nagy ütemben zsugorodjon. Mindent 
meg kell tenni azért, hogy bárki is a felsorolt problémák megoldása ellen lépjen! 
Szeged Város Önkormányzata ugyanezt így fogalmazta meg 2017-ben: 

https://www.kormany.hu/download/b/f8/91000/MFP_EKT_2019.pdf
https://www.kormany.hu/download/b/f8/91000/MFP_EKT_2019.pdf
https://www.kormany.hu/download/c/f8/91000/MFP_NHI_2019.pdf
https://www.kormany.hu/download/0/6c/91000/MFP-HOR_2019.pdf
https://www.kormany.hu/download/6/db/91000/MFP-FOL_2019.pdf
https://www.kormany.hu/download/5/db/91000/MFP-AEE_2019.pdf
https://www.kormany.hu/download/c/44/a1000/MFP-FOB_2019.pdf
https://www.kormany.hu/download/7/e4/a1000/%C3%81UF_MFP_ki%C3%ADr%C3%A1sokra.pdf
https://www.kormany.hu/download/7/e4/a1000/%C3%81UF_MFP_ki%C3%ADr%C3%A1sokra.pdf
https://e-kerelem.mvh.allamkincstar.gov.hu/enter/mfpbongeszo/mfpBongeszoLite.xhtml
https://www.kormany.hu/hu/miniszterelnokseg/hirek/magyar-falu-program
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A gyálárétiek gondjait, reményeit, elképzeléseit – a segítségükkel - egységbe 
foglalta: dr. Rigó Mihály, ny. mérnök. 
Az utolsó frissítés időpontja: 2019. VI. 23. 
 
 
 

Molnár Zoltánné  Bozsik Katalin 
elnök      vezetőségi tag 

Gyálaréti Civil Összefogás Közhasznú Egyesület 
 

6757 Gyálarét, Koszorú u. 35. 
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Mellékletek és a levelezések: 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

1. 2017. IV. 19. 
Gyálarét megkeresi a szegedi Városházát 
 
„Nagy Sándor 
városfejlesztési alpolgármester 
E-mail: nagy.sandor@szeged.eu 
Nógrádi Tibor 
3. sz. egyéni választókerület: Alsóváros, Klebelsberg telep, Gyálarét képviselője 
E-mail: tibno@citromail.hu 
 
Tisztelt Alpolgármester Úr és Választókerületi Képviselő Úr! 
 
Gyálarét Szegedhez csatolása után zsákfalu jellegét nem vesztette el, nem lépett a városiasodás útjára. 
Elvesztette viszont éltető intézményeinek legjavát és önrendelkezését, önálló gazdálkodását.  
 
Gyálaréti lakosként évről évre, évtizedről évtizedre egyre nagyobb döbbenettel és nem kis elkeseredéssel 
követtem nyomon Szeged e városrészének pusztulását. A járdák, a buszmegállók, a főutca, a "főtér", az 
orvosi rendelő - mind siralmas állapotban voltak eddig is. Mára pedig ezek már minősíthetetlen állapotba 
kerültek.  
A szennyvízzel fertőzött, de védett természeti értéket képviselő Holt-Tisza évtizedek óta ígért rendezése 
nem történt meg, szintbeli vasúti kereszteződés miatt a közúti kapcsolata a várossal nehézkes, csapadékvíz 
hálózat teljes felújításra szorul, a közterületek elhanyagoltak, zöldfelületek gondozása külterjesnek is 
nehezen nevezhető, közterei, fasorai ötletszerűen alakultak, berendezésük máshol leselejtezett tárgyakból 
áll. A városrész jellegét tekintve alvóterületté süllyedt. Mindezek folyamatosan rontják az itt lakók 
életminőségét, elértéktelenítik ingatlanaikat. 
A pusztulás és elhanyagoltság mértékéből ítélve úgy gondolom, az Önök által vezetett hivatal illetékesei 
hosszú évek óta nem járhattak személyesen Gyálaréten. Ezt pótolandó meghívom Önöket a magam és több 
gyálaréti lakos nevében egy közös falubejárásra, mely után egyeztetnénk a további lépésekről.  
Úgy vélem, a fejlesztés legalább annyira érdeke Szeged város vezetésének, mint a helyi lakosságnak, hiszen 
egy magát európainak valló város(vezetés) nem engedheti meg a jelenlegi helyzet fennmaradását.  
 
Szeged-Gyálarét, 2017.04.19. 
Üdvözlettel: 
 
Bozsik Katalin” 

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 
2. 2018. II. 15. 

Gyálarét megkeresi a Magyar Közutat: 
 
„Magyar Közút Nonprofit Zrt. 
Csongrád Megyei Közúti Igazgatóság 
 
Hunkó József úr 
megyei igazgató 
Szeged 
Juhász Gy. u. 9. 
6721 
 
Tárgy: Gyálarét fejlesztése 

mailto:nagy.sandor@szeged.eu
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Tisztelt Igazgató Úr! 
 
Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzata egy polgári kezdeményezést meghallgatva – melyhez a Gyálaréti 
Civil Összefogás Közhasznú Egyesület is csatlakozott –, és annak céljával egyetértve a településrész 
rendkívül elhanyagolt közterületeinek megújítását célzó tervezési feladatra szóló felhívást adott ki. Mivel a 
felújítandó közterület lényeges eleme a település főutcája, mint állami közút (a 43103 jelű Gyálaréti út és a 
43113 jelű Koszorú utca), ezért kérjük Önt, hogy a Magyar Közút Nonprofit Zrt. nevében álljon e 
kezdeményezés mellé. Ennek első lépéseként készíttesse el a következő munkálatok terveit, majd segítse 
azok mielőbbi megvalósulását.  
Mivel a felsorolás minden egyes pontja alapvető eleme egy 21. századi élhető településnek, ezért a 
számozás természetesen nem jelent fontossági sorrendet. 
 
1) az említett állami közutak fenntartásaként azok burkolatának felújítása; 
 
2) az útterület csapadékvíz-elvezetésének megoldása, mint víztelenítési feladat, hiszen Gyálarét talaja 
agyag, itt a szikkasztás szóba sem jöhet; 
 
3) Gyálaréten belül az utak szűkössége adottság – még biztonságosan/kényelmesen használható járdáink 
sincsenek, nem fér el egy keresztmetszetben a közút, a kétoldali járda, az útárkok, a kerékpárút. Tekintve a 
zsákutca-jelleget, a viszonylag kis közúti forgalmat és a szűkösséget, ide vonali forgalomcsillapítást kérünk, 
mely fizikailag – tehát nem csupán jelzőtáblákkal -garantálja az autósok sebességcsökkenését. Ha ez 
megvalósul, az autósok és a 
kerékpárosok ugyanazt a burkolatfelületet használhatják közösen, így nem lenne szükség a 
„helyfaló”kerékpárútra; 
 
4) folytatva a korábban már elkezdett munkát, a kerékpárút kivitele Szegedről Gyálarét központjáig. Mivel 
Szeged része vagyunk, égető szükség van a közvetlen és biztonságos kerékpáros kapcsolatra. (Ez 
természetesen megoldaná a Klebersberg-telepiek és a tompaszigetiek hasonló gondjait is). 
Tompasziget és Gyálarét között az állami úttól független felületű különálló kerékpárút építése megépítésére 
van is elegendő hely; 
 
5) a Tompai kapunál található közúti-vasúti keresztezésnél közúti aluljáró építése; 
. 
Annak érdekében, hogy a fejlesztések minden szempontból az itt lakó közösség igényei és érdekei alapján 
történjenek, kérjük Önt, biztosítsa, hogy a lakosság és az egyesület képviselőit már a tervezési folyamatba 
vonják be, valamint hogy az Önök szakemberei a tervezés során működjenek együtt a Szeged Város 
Főépítész Iroda által megbízott tervezőkkel. 
 
Tájékoztatásul mellékeljük Szeged Város Önkormányzatának írt gyálaréti probléma-listát. 
 
2018.február 15. 
Tisztelettel: 
 
Molnár Zoltánné      Bozsik Katalin 
molnariren7@gmail.com     bozsikk@gmail.com 
+36 30561 2729      +36 30 822 3000 
Gyálaréti Civil Összefogás Közhasznú Egyesület 
6757 Szeged Koszorú u.35 
www.gyalaretiegyesulet.hu 
molnariren@freemail.hu” 

mailto:molnariren7@gmail.com
http://www.gyalaretiegyesulet.hu/
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xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 
3. 2018. III.13. 

A Magyar Közút válasza a gyálarétieknek: 
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xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

4. 2018. III. 22. 
Gyálarét válaszlevele a Magyar Közútnak 
 
„Magyar Közút NZRt.      Iktatószám: CSO-357/2/2018. 
Csongrád Megyei Igazgatósága    Tárgy: Gyálarét fejlesztése 
6721 Szeged       Hiv. ügyintéző: Nagy Gábor 
Juhász Gy. u. 9.      Mell.: Szeged Város Önkormány- 
zata részére írt levél másolata 
 
Hunkó József úr 
megyei igazgató 
 
Nagy Gábor úr 
osztályvezető 
 
Tisztelt Uraink! 
 
Köszönjük gyors, alapos, részletes és korrekt 2018. III. 13-i válaszukat! 
Levelük információi alapján megkeressük Szeged Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatalát. 
Válaszunkban az Önök levelében lévő sorszámozást követjük. 
 
Az 1-hez: 
Köszönjük, hogy a gyálaréti fejlesztési elképzelésünket kedvezően tetszettek fogadni! 
Valóban két állami út halad át Gyálaréten. 
Gyálarét valóban valódi zsáktelepülés, csak helyi jellegű forgalommal. Az átmenő forgalom hiánya ideális 
egyközségnek, mely fejlődését a rekreációra szeretné alapozni. 
Köszönjük az információt, mely szerint 2015-ben az utak államiból önkormányzatiba való átadása-átvétele 
miatt megkeresték Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzatát, de ebből 2018-ig sem valósult meg semmi. 
Mi is rá fogunk kérdezni az ügy mai állására az Önkormányzatnál. 
Sajnálattal értesülünk a MK felújítási forráshiányáról. Logikus, hogy általában a forgalomnagyság és a 
balesetszám alapján rangsorolnak. Gyálaréten azonban más a helyzet, hiszen nemcsak a burkolat 
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állapotával van baj, hanem nincs megoldva az útburkolatról, a padkákról, a rézsükről lefolyó víz 
elvezetése, továbbá súlyos specialitás az, hogy az átkelési szakaszon nincsenek gyalogjárdák. Sem ezek, 
sem a kerékpárút nem fér be a keresztmetszetbe. Kérjük jelezzék ezt forrásigényük alátámasztásaként. 
Elfogadjuk most a kátyúzást, és köszönjük, ha a szakaszokat felteszik a mellékutak felújítási programba. 
Kérjük, hogy arról az időpontról, amikor a szakemberük felméri a kátyúzási igényt, szíveskedjenek 
bennünket is értesíteni. 
Kérjük, szíveskedjenek egy költségbecslést adni ezen munka várható költségeiről! 
 
A 2-höz: 
Érthető a telkek vizének elvezetését önkormányzati feladatként jelölik meg, ezt rövidesen jelezni fogjuk az 
Önkormányzatnak, de mint jeleztük az előző bekezdésben, hogy az út vize sincs elvezetve, tehát az 
útvíztelenítés is megoldatlan. 
Másrészt két különálló víztelenítő rendszer nem fér el a szűk területen. Mindenképpen együtt kellene 
működni a közutas és az önkormányzati vízelevezetés tervezőjének és megtalálni a legkevésbé helypazarló 
megoldást. 
Köszönjük a felhízott padkák nyesését. A munkavégzés időpontját kérjük jelezni, mert sajnos néhány 
helyen a padkára nem illő növények, tárgyak kerültek ki. Őket a padkanyesésről értesíteni kellene. Annak 
idején nem is értettük, hogy a MK nem tette szóvá a munkáját nehezítő kipakolásokat. 
 
A 3-hoz: 
Köszönjük egyetértésüket a vonali forgalomcsendesítésre vonatkozó javaslatunkról. Mivel nincs hely az 
önálló burkolatú kerékpárútra, a kerékpárosoknak az útburkolatot kell használni. Ehhez viszont a 
gépjárművek sebességét 30 km/óraértékre le kell lassítani. Ez nem megy másként csak vonali 
forgalomcsendesítéssel vagy fix kihelyezésű sebességmérő kamerák telepítésével. Míg Klebelsberg-telepen 
és Tompaszigeten az állami út sebességmérséklő éles kanyarokkal halad át, addig Gyálarét főutcája teljesen 
egyenes. Semmi sincs, ami lassításra kényszerítené az autóst. Gyálarét kezdeténél, még a külterületen 
elférne egy településkapu sziget. Benn a főutcán pedig végszükségben fekvő rendőrök sorozata. A 
csendesítendő szakasz hossza sem több 1,5 km-nél. 
Első lépésként egy tanulmányterv kellene, mely a mai burkolaton keresné a megoldást, a másik pedig 
bizonyos helyeken az előkertek egy része felhasználásával, minimális méretű burkolatközépi szigetekkel. 
Kérjük, jelezzék a MK fővárosi központjuknak a rövid átkelési szakasz víztelenítési és forgalomcsendesítési 
tervezés igényét! 
 
A 4. ponthoz: 
megkeressük a kerékpárút tervezés miatt Szeged Város Önkormányzatát. 
 
Az 5. ponthoz: 
Valóban beszédesek az egyes szegedi kereszteződéseket használó napi forgalomnagyságok. Jó lenne 
azonban tudni azt is, hogy az egyes átjárókban naponta összesen mennyi időre zárják le a sorompót. 
Ha megvalósul a Szeged-szabadkai vasútvonal, miként Szeged tervezi, akkor a Tompai kapui átjáró zártsága 
nőni fog. Javasoljuk ezt az aluljárót a Szeged-szabadkai vasút tervében megtervezni, megterveztetni és 
azzal egy időben kiviteleztetni. 
Az 5 sz. főutat a 43103 j. úttal a Gera Sándor utca vonalában kialakítva (Szabadkai út-Gera Sándor utca-
Tompai kapu út) is hasznos ötletnek tartjuk. Bízunk abban, hogy ez egyúttal az 502 j. út esetleges 
Szentmihály és Gyálarét felé való, déli irányú folytatásának elvetését is jelenti. 
 
Végül köszönjük, hogy Gyálarét képviselőit be fogják vonni a bennünket érintő közutas beavatkozások 
előkészítésébe is. 
Gyálarét, 2018. március 22. 
 
Üdvözlettel: 
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Molnár Zoltánné        Bozsik Katalin 
Gyálaréti Civil Összefogás Közhasznú Egyesület 

egyesületi elnök        vezetőségi tag” 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 
 
 

5. 2018. III. 22. 
Gyálarét elküldi a Magyar Közúttal folytatott levelezést a Városházának: 
 
„Szeged, Megyei Jogú Város Önkormányzatának Tárgy: Gyálarét fejlesztése 
Polgármesteri Hivatala    A mellékletek:  

a) Gyálarét aláírt probléma-listája 
6745 Szeged      b) a MK NZRt-nek írt 1. levél másolata 
Széchenyi tér 10-11.     c) a MK NZRt válaszának másolata 
Pf. 473       d) a MK NZRt-nek írt 2. levél másolata 
 
Nagy Sándor úr 
alpolgármester 
 
Szabóné Fehér Éva úrhölgy 
városi főépítész 
 
Tisztelt Alpolgármester Úr, és kedves Főépítész Asszony! 
 
Mivel Gyálarét főbb utcái állami kezelésűek, Gyálarét fejlesztési kérelmünkkel megkerestük a 
megkerülhetetlen Magyar Közút Csongrád Megyei Igazgatóságát is. A kiment levelünk másolatát 
mellékeltük. 
Erre a MK rövid idő után válaszolt, melynek másolatát szintén mellékeltük. 
Végül mellékeltük a MK-nak elküldött válaszlevelünk, a 2. levelünk, másolatát is. 
Tettük mindezt azért, mert új információkhoz jutottunk, mind a víztelenítéssel, mind a kerékpárutakkal, 
mind az útszakaszok átadás-átvételével kapcsolatban. A feladat így már sokkal pontosabb, egyértelműbb. 
Kérjük, szíveskedjenek megismerni az eddigi levelezés tartalmát! Ennek ismeretében valószínűen 
módosítani kell az Önkormányzat tervezőjének feladat-leírását. Kérjük részére feltétlenül előírnia MK-tal 
való folyamatos egyeztetést a tervezés teljes időtartama alatt. 
Kérjük, hogy a 2015-ös MK-as, az útszakaszok átadás-átvételre vonatkozó javaslatára reagálni 
szíveskedjenek. 
A MK javaslatában új összekötés kiépítése is szerepel. 
Kérjük a Szeged-szabadkai vasútvonal felújítási tervébe betenni a kért közúti aluljárót. 
 
Gyálarét, 2018. március 22. 
 
Üdvözlettel: 
 
Molnár Zoltánné        Bozsik Katalin 

Gyálaréti Civil Összefogás Közhasznú Egyesület 
egyesületi elnök        vezetőségi tag” 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

6. 2018. VI. 26. 
A kertészeti tanulmányterv tervbírálata, kertészeti szakvéleménye 
„Tájépítészeti ajánlások Szeged-Gyálarét városrész környezetrendezése 1. ütem továbbtervezéséhez 
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A Tájház Kft. Budapest, tajhaz@tajhaz.hu elkészítette Szeged-Gyálarét városrész környezetrendezési 
tanulmánytervét.  
Szeged Megyei Jogú Város Főépítészi Iroda lehetővé tette a terv véglegesítése, kiadása előtt a 
tanulmányterv megtekintését, melyet köszönünk. Köszönjük Dénes Ágnes kertészeti referens úrhölgy 
részletes felvilágosításait is. Időpont: 2018. április 27. Jelen voltak: Dénes Ágnes, Gyálaréti Civil Összefogás 
Közhasznú Egyesület részéről Molnár Zoltánné, Bozsik Katalin, Fekete Zoltán. 
Az egyeztetésen a tervező nem volt jelen, az ott elhangzott észrevételek a későbbi időpontban (2018. május 
31.) bemutatott elkészült tervekben nem jelentek meg. Az egyeztetésen jelen volt Dénes Ágnes, dr. Rigó 
Mihály, Fekete Zoltán. 
 
A tanulmányterv a Gyálaréti út- Koszorú u. sarkán lévő térre (funkciója közkert: játszó- és pihenőtér), a 
Koszorú u.- Előd utca közötti közparkra (funkciója közpark: pihenő- és díszpark) tesz javaslatot. A terv része 
a tereket összekötő útszakasz fejlesztése. 
A Gyálaréti Civil Összefogás Közhasznú Egyesület (6757 Gyálarét, Koszorú u. 35.) felkérésére tájépítész 
tanácsadóként részt veszek Gyálarét fejlesztésében. Mivel a tervek dokumentálásra kerültek, jelenleg a 
továbbtervezéshez tehetünk ajánlásokat.  
Ezek a következők: 

1 A tervezési területen lévő zöldfelület belterjes (öntözött) gondozású legyen.  
2 A sugárzás, por ellen intenzív fásítás szükséges. 
3 A zöldfelület fenntartásakor a gépi erő domináljon. Az aránytalanul magas kézimunka igényű talajtakaró cserjék ültetését ne 

tartalmazza a terv. 
4 A játszótér köré védőkerítést kérünk. 
5 A játszótéren több korcsoportnak legyen kialakítva játszóhely. 
6 Vizes játszóhely kialakítását is javasoljuk. 
7 Mindkét téren legyen ivókút. 
8 A Gyálaréti út menti közkert lakóterülettel szomszédos határára takarónövényzetet kérünk. 
9 A Gyálaréti út és a Koszorú út kereszteződésében lévő közműszerelvények területe körül takarócserjéket tartalmaz a terv. Ezzel ez a 

terület kiszakad a térből. A kereszteződés balesetveszélyessé válik, mert nem biztosított a látási háromszög. Kérjük erről a sarokról 
leszedni a takaró növényeket. Ezzel jelentős nagyságú terület kerül vissza a térhez. 

10 Kérjük kimunkálni, a tervhez csatolni azt a költségbecslést, mely a közműves műtárgyak látványának eltávolítását, terepszint alá 

süllyesztésének költségeit becsüli meg. 

11 A közkert déli oldalán meglévő járda nagyon keskeny, mert nincs hely az árok és az út közelsége miatt. Azonban ez a járda teljes 
mértékben elhelyezhető a tér déli széle mellett, a tér területén, a szükséges szélességben. Kérjük oda áthelyezni, a régi járdát pedig 
elbontani, helyét az útterülethez csatolni. 

12 Kérjük elemezni egy helyi kispiac kialakításának lehetőségét a közkert határán. 

13 Kérünk erre a térre is kerékpártámaszokat kihelyezni. 

Megtudtuk, hogy a kertészeti terv mellett, annak részeként elektromos és csapadékvíz elvezetési szaktervezői vélemények (műszaki 
leírás a javasolt beavatkozásokról és költségbecslés) is készültek. Az elektromos tervet Csíkos Szilárd úr készítette, akitől megtudtuk: 
a tervezési területen lebontják a mai légvezeték tartó oszlopokat és a légvezetékek, melyek helyett földkábelt raknak le a földbe. A 
közvilágítási kandeláberek is újak lesznek. Nincs döntés a közvilágítás mai lámpáinak visszahelyezéséről vagy energiatakarékosokra 
cseréléséről. Nyilván ez a drágább. 
A csapadékvíz elvezetési terv kidolgozója Bukovinszky Tamás úr. Két változatot mutat be: 

 marad a „szikkasztó”árok, 

 az úttengelyben csapadékvíz elvezető csatorna épül ki, amely vízteleníti az útterületen túl a környező utcákat is, mert azok oldalról 
erre ráköthetők. Az új csatorna Gyálarét kezdetétől indulna és a végéig tartana, ahol vízátemelő építése is szükséges. 
A második változat becsült költsége – mivel a teljes településre megoldást adna - több nagyságrenddel nagyobb az elsőnél.  

A spórolás miatt fennáll a veszélye az ún. szikkasztásos megoldás elfogadásának. A gyálaréti talaj kötöttsége 
olyan nagy, hogy ezek az árkok szikkasztásra alkalmatlanok, legfeljebb csak párologtatásra valók. Mivel a 
második változat a teljes település gondjain segítene, nem csak a két térén, a második megoldást kérjük, 
javasoljuk megépíteni. 
 
Korábban összeállítottuk Gyálarét probléma-listáját, melynek A) pontjában soroltuk fel azokat a tételeket, 
amelyeket a tervben kértük megtervezni. 
Az elképzelés, a városházi ígéret közterület felújítására szólt, az elfogadott tanulmányterv címében is a 
városrész környezetrendezése szerepel. Valójában azonban csak egy kertészeti terv és egy elektromos 
elképzelés született meg, azaz a nem az egész, hanem az egésznek csak olcsóbb kis része. 
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Nyilvánvaló az, hogy a közterület egyik legfontosabb eleméről, az útról és kerékpárútról is kellett volna 
valamit bemutatni, de ehhez egyeztetni kellene a Magyar Közúttal, válaszolni kellene az útcserére és a 
kerékpárútra vonatkozó korábbi levelükre. Kérjük ezt az Önkormányzat mielőbb tegye meg. 
Nyilván dönteni kellene a közterület csapadékvíz elvezetéséről is. 
Ezek nélkül lehetetlen a főutca járdáiról, utcafásításáról beszélni. Látható: kimaradt a legnagyobb 
feladat a mai tervből. 
Rettenetes állapotúak a mai buszmegállók, mindet cserélni kellene. Megoldatlan maradt a sportpálya 
nyilvános WC-jének ügye is. 
 
Tudomásunkra jutott, hogy a jelen tervet bemutatták a gyálarétieknek. Kérjük az erről készült 
jegyzőkönyvet a Gyálaréti Civil Összefogás Közhasznú Egyesületnek elküldeni. Kérjük, hogy ez legyen része a 
tervnek is.  
Kérünk tájékoztatást arról, hogy mikor kezdődik a továbbtervezés, a tanulmánytervet követő engedélyezési 
vagy kiviteli terv. 
 
Köszönjük Szeged város aktív közreműködését és a tervezők eddigi és jövőbeli munkáját.  
 
Szeged, 2018. 06.26. 
(összeállította: dr. Rigó Mihály ny. mérnök és Fekete Zoltán vezető tervező) 

 
Üdvözlettel: 
Fekete Zoltán 
okl. kertészmérnök, okl. városépítés-, városgazdasági szakmérnök 
Kapják: 
Nagy Sándor alpolgármester nagy.sandor@szeged.eu 
Fehér Éva főépítész fehereva@szeged.eu 
Buella Mónika tervező tajhaz@tajhaz.hu” 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

7. 2018. X. 11. 

 

mailto:tajhaz@tajhaz.hu
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8. 2018. X. 17. 

 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

9. 2018. október 24. 
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10.  2018. november 20. 

 
 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

11.  2019. VIII. 22. 
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Hasonló tartalmú levél elmenet a Vízügyi Igazgatósághoz is! 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 

 
12. 2019. IX. 6. 
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13. 2019. IX.13 
https://www.delmagyar.hu/kozelet/helyi-kozelet/hivatalvezetok-tavolleteben-beszelgettek-
gyalareten-a-holtagrol-4572768/ 

 
„Nem jöttek el a hatóságok meghívott képviselői a fórumra, így sok választ nem kaptak a gyálarétiek 
kérdéseikre. B. Nagy László honatya türelmet kért a a helyiektől, Nógrádi Tibor önkormányzati 
képviselő pedig továbbra is az összefogásra buzdította a településrészek lakóit.” 
„A gyálai Holt-Tisza rehabilitációjával kapcsolatban péntek estére hirdetett lakossági fórumot a 
Gyálaréti Lakossági Önkéntes Munkacsoport a helyi közösségi házba, válaszokat vártak a projekttel 
kapcsolatos kérdéseikre a meghívott illetékesektől.” 
„A szervezők közül többen jelezték, úgy érzik, eddig nem kaptak elég információt a hatóságoktól a 
vizsgálatok eredményeivel kapcsolatban, és attól tartanak, hogy a veszélyes anyagokat tartalmazó 
kitermelt iszapot a a településükhöz közel, szakszerűtlenül fogják elhelyezni. Az Önkéntes 
Munkacsoport tavasszal kezdett aláírásgyűjtésbe, a kitöltött íveket már korábban eljuttatták a 
képviselőknek.” 
„Több felszólaló jelezte, féltik az egészséges környezetüket az iszaptól, de hangsúlyozták, hogy a 
gyálarétiek továbbra is támogatják a holtág rehabilitációját. Nógrádi Tibor képviselő kiemelte, azt 
szeretné, ha Gyálarét és Klebelsbergtelep lakói ezután is együtt, közösen gondolkodnának a jövőről. 
B. Nagy arról tájékoztatott, hogy még nincsenek meg az újabb, hivatalos mérések és vizsgálatok 
eredményei, ezekről leghamarabb november közepén lehet majd többet tudni, ezért javasolt egy 
következő, november végi megbeszélgetést a résztvevőknek.” 
Hasonló tartalmú levél elment a Vízügyi Igazgatósághoz! 

https://www.delmagyar.hu/kozelet/helyi-kozelet/hivatalvezetok-tavolleteben-beszelgettek-gyalareten-a-holtagrol-4572768/
https://www.delmagyar.hu/kozelet/helyi-kozelet/hivatalvezetok-tavolleteben-beszelgettek-gyalareten-a-holtagrol-4572768/


25 
 

XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
 
14. 2019. X. 2. és X. 21. közérdekű „adatigénylés” – azaz, kérik a gyálarétiek a legfrissebb környezeti 

hatásvizsgálat megismerhetőségét -és az erre kapott válasz 
 

   
 

 
 
A válaszlevél pedig: 
 

…  
 

Azaz: ma még nincs új hatásvizsgálati tanulmány. 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
 

15. HVG cikk, 2019. XI. 19. Szeged pöcegödre 
„Szeged „Dögtiszájának” kármentesítésébe vágott bele Mészáros János cége, amely májusban került a 

felcsúti dollármilliárdos rokonához. Az évtizedeken át Szeged pöcegödrének használt holtágból 160 ezer 
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köbméter szennyvíziszapot kellene kikotorni és kezelni, és a helyiek attól félnek, hogy éppen az ő házuk 

közelében találnak majd ehhez helyet. 

A Feketevíz nevű szegedi holtág valójában nem fekete, hanem rózsaszín. És büdös mivel ide csurgott 

évtizedeken át sok szegedi vállalat szennyvize, de még a városé is. A Dögtiszának is elnevezett holtág mellett 

élők többször is aláírásokat gyűjtöttek az elmúlt évtizedekben, hogy elérjék, szabadítsák meg az egykor még 

strandolásra is alkalmas holtág szakaszt a szennytől, de eddig nem jártak sikerrel, mert túl költséges volna a 

művelet.” 

„Ez utóbbi nem érdekli a helyieket, nem is tudnak róla, de attól tartanak, hogy csöbörből vödörbe kerülnek, 

vagyis hogy miközben kikotorják a bűzös masszát az ablakaik alatt levő vízből, addig a kiemelt szennyvíziszapot 

is a közelükben, egészen pontosan Gyálarét mellett terítik majd le.” 

„A holtágnak ez a szakasza már a Feketevíz elnevezést is azért kapta, mert évtizedekkel ezelőtt éppen 

akkor feketére festette egy szennyezés. 1973-ban Gál Dániel, hidrobiológus kézzel írt jegyzeteiből az derül ki, 

hogy akkoriban a MÁV fűtőházának szennyvizéből került kátrány és olaj a vízbe, gyakorlatilag 

szennyvíztározóvá vált a szakasz. A nyolcvanas években átemelőt, csatornát is építettek ide, amivel a 

szennyvíztároló szerep ugyan megszűnt, de a kilencvenes évek elejéig még idefolyt a sertés- és baromfivágó, 

illetve galvanizáló üzemeknek, zöldségszárítónak, gumigyárnak a szennyvize, és itt kötött ki Szeged 

csurgalékvize is.” 

„Akkoriban a szakértők szerint a Holt-Tisza vízgyűjtőjén található jelentősebb szennyező források a holtágat 

évente közel 620 ezer köbméter szennyvízzel terhelték, ami mintegy 215 tonna szerves anyagot jelentett.” 

„Az, hogy a szegedi projekt maradék négymilliárd forintját ki és hogyan fogja elkölteni, nem világos egyelőre. 

Addig is, a Szeged déli részén található négy településrész lakói marhatják egymást: a közvetlenül a Feketevíz 

partján élők a „takarítást” sürgetik, a gyálarétiek és a hattyasiak meg azért pánikolnak, hogy a grandiózus 

mennyiségű szennyiszapot az ő ablakaik alá szállítják. Ez utóbbiak már pertársaság alakítását is tervezik arra az 

esetre, ha a kertjeik végébe kerülne a „lerakat”, aminek a mennyiségéről a név nélkül nyilatkozó szakember is 

azt mondta, hogy az országban nincs annyi befogadó hely, ahol ez a hatalmas mennyiségű iszap elférne. A 

projektért lobbizó politikusok meg azzal fenyegetőznek, ha sokat kekeckednek a lakók, akkor elviszik a pénzt, és 

marad a pöcegödör.” 

    
https://hvg.hu/kkv/20191119_szeged_dogtisza_meszaros_szennyviziszap 

XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
 

16. 2019. XI. 22. Levél a szegedi polgármesternek 
„Tisztelt Polgármester úr! 
Mellékelt levelünkben segítségét kérjük a gyálaréti és Klebelsberg-telepi lakosok nevében és a Lakossági 
Munkacsoport nevében. 
A Gyálai Holt-Tisza Rehabilitációja ügyében, kérjük hallgassa meg a szakemberek tájékoztatását, valamint a civil 
szervezetek félelmeit aggodalmaikat. 
Beszéljük meg közösen! Nélkülünk és a fejünk felett nem születhet döntés! 
Mi civilek nem engedhetjük meg lakóterületünk megnyomorítását puszta kietlen veszélyes sivataggá tételét, 
felelős vezetők és döntéshozók több évtizedes jogfolytonos bűnének ránk hárítását!  
Ez a föld a miénk, itt születtünk és a szülőföldünk nem adjuk! 
Gyálarét nem eladó! Vagy ha mégis akkor jussunk az erdélyi Bözödújfalu sorsása és evakuálják Gyálarétet! 
Kártérítést követelünk! 
A hatástanulmányban nagy szerénységgel az iszapkezelésnek megjelölt területeket helyrajzi számokkal jelölik, 
azonosítják be, de ezek valójában a Holt-Tisza mederszakaszai. Helyszíni bejárással könnyen meggyőződnének 
ennek igazságáról! Kérjük tegye ezt meg! Lássa személyesen is mekkora képtelenség ez a terv! 
Tisztelettel és üdvözlettel 
Gyálaréti Lokálpatrióta Egyesület 
Molnár Zoltánné 

http://www.termeszetvedo.roszkenet.hu/site_in/LEADER_2011/8.pdf
https://hvg.hu/kkv/20191119_szeged_dogtisza_meszaros_szennyviziszap
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+36 30 561 2729” 
 

    
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
 
2019. XII. 4. 
Mivel e levél terjedelme igen nagyra nőtt, itt befejezem az írását.  
Egy új állományt kezdek írni, II. részként, az I. rész szerves folytatásaként. 
 
dr. Rigó Mihály 
ny. mérnök 


